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اسما پورزنگی آبادی 

از  بسیاری  ارزیابی  به  دوره،  این  در  کرمان  شهرداری 
کارشناسان و مردم، دربارۀ بسیاری از مسائل شهر از جمله 
پیش،  مدتی  که  است  حالی  در  این  است،  منفعل  ترافیک 
برخی اعضای شورای شهر نسبت به وضعیت ترافیکی شهر و 
حمل ونقل عمومی کرمان انتقاد و ابراز نگرانی کردند؛ از جمله 
اینکه چناریان رئیس کمیسیون بودجه هشدار داد که ترافیک 

دارد به سمت حاد شدن پیش می رود. 
در این باره، از مهندس علیرضا احمدی کارشناس ترافیک 
که طی سال های 94 تا 99 به عنوان کارشناس ارشد ترافیک 
شهرداری کرمان مسئولیت داشته است، پرسیدم. او با اذعان 
به اینکه شهرداری در این دوره، دربارۀ بسیاری از مشکلات 
ندارد  راهکاری  تنها  نه  ترافیک،  جمله  از  شهر  در  موجود 
بلکه منفعلانه هم عمل می کند، هشدار داد که اگر با همین 
مشکلات  با  شهر  آتی  سال های  در  قطعا  برویم،  پیش  الگو 

جبران ناپذیری مواجه خواهد شد. 
بخشی از گفت وگو با مهندس علیرضا احمدی را در ادامه 
و متن کامل آن را در پایگاه خبری فردای کرمان به نشانی 

fardayekerman.ir بخوانید.

ابراز  آقای چناریان عضو شورای شهر  مدتی پیش 
نگرانی کرد که ترافیک کرمان دارد به سمت حاد شدن 
پیش می رود و اشاره ای داشت به این موضوع که الان 
در مسیرهایی ترافیک داریم که قبلا نداشتیم. نظر شما 

دربارۀ این ادعا چیست؟
به  بدانیم  و  کنیم  معنی  را  ترافیک  باید حاد شدن  ابتدا 
معنای  به  را  حاد  اگر  می گوییم.  حاد  ترافیکی،  شرایط  چه 
وخیم شدن بدانیم؛ نمی توانیم بگوییم که ترافیک کرمان دارد 
که  ریخته  هم  به  آن قدر  و  می رود  پیش  وخامت  سمت  به 
نمی توانیم آن را جمع کنیم. الان وضعیت ترافیک تهران حاد 
است. آیا ما شرایطی مشابه تهران داریم یا داریم به سمت آن 
وضعیت می رویم؟ پاسخ من منفی است. تا رسیدن به وضعیت 
ایشان  داریم.  فاصله  شدن  تهران  مشابه  و  ترافیکی  وخیم 
گفته اند که در حال حاضر، در مسیرهایی ترافیک داریم که 
قبلا نداشتیم؛ این یعنی مردم در حال استفاده از مسیرهایی 
هستند که قبلا استفاده نمی کردند مانند کمربندی کرمان. 
دلیل آن طرح های ترافیکی و تغییر کاربری ها و اتفاقاتی است 
که در شهر رخ داده و مردم در برابر آن، دارند هوشمندانه تر 
می کنند،  کار  مسیر  انتخاب  نرم افزارهای  با  می کنند،  رفتار 
آشنایی بیش تری با مدیریت کنترل ترافیک پیدا کرده اند و 
می کنند.  انتخاب  را  آن  و  شناسایی  را  جایگزین  مسیرهای 
ترافیک متمرکزی که قبلا داشتیم، در  باعث شده که  این، 
فرابگیرد.  را  شهر  نقاط  همۀ  و  شده  پخش  مسیرها،  برخی 
بنابراین، نمی توانیم بگوییم وضعیت ترافیکی شهر حاد شده 
است. بلکه داریم به سمت تراکم بیش تر و شلوغی بیش تر و 
سطح سرویس کم تر می رویم. مثلا اگر در بلوار جهاد تا پنج 
سال پیش با 60 کیلومتر در ساعت تردد می  کردیم، الان با 
40 کیلومتر در ساعت هم به سختی می توان حرکت کرد...

در  فعلی  الگوی  با همین  اگر  که  بگویم  کرمان  دربارۀ شهر 
حوزۀ ترافیک پیش برویم، قطعا در سال های آتی به مشکلات 

جبران ناپذیری برخورد خواهیم کرد.

مهندسی  حوزۀ  در  شهرداری  اخیر،  سال  چند  در 
روگذر  ساخت  صرف  را  بودجه ها  بیش تر  ترافیک 
تعریض  صرف  کوچک تر،  مقیاس  در  و  زیرگذر  و 
رویکرد  همین  باورند  این  بر  برخی  است.  کرده  معابر 
برای  عاملی  نشده،  اجرا  به  درستی هم  که  شهرداری 
تشدید ترافیک در برخی خیابان ها شده است و البته 
می کنند.  صحبت  رویکرد  این  شکست  از  هم  عده ای 

می خواهم نظر شما را در این باره بدانم. 
برای پاسخ به این پرسش ابتدا یادآوری می کنم که دارم 
دربارۀ مدیریت های دوران گذشتۀ شهرداری کرمان و کارهایی 
مشکلات  به  اشاره ام  و  می کنم  انجام شده صحبت  قبلا  که 
در  ما  مشکلات  از  یکی  است.  ترافیکی  حوزۀ  در  مدیریتی 
شهری،  و  استانی  بالای  سطح  مدیران  که  بوده  این  کرمان 
یا  عمران  مهندس  و  نداشتند  ترافیک  با  مرتبط  تحصیلات 
مهندس معمار و ... بوده اند. بنابراین، انتظار نمی رود بیش از 
این و بهتر از این در حوزۀ ترافیک کار بکنند چرا که دانش 
آن را نداشتند و مدیران زیر مجموعه هم به تبع آن ها دچار 
کمک  از  می توانستند  بگویید  شاید  شدند،  می  محدودیت 

مشاوران و متخصصان بهره بگیرند؛ حالا اینکه چنین کاری 
و  بگیرند  مشاور  می توانستند  یا  نداده اند  یا  داده اند  انجام  را 
نگرفتند موضوعی دیگر است. آنچه که مشخص است اینکه در 
گذشته، متاسفانه یک سری تصمیمات سلیقه ای و کوتاه مدت 
گرفته شده است. مثلا گفتند بیایید در کمربندی پل سیدی 
را بسازیم. چرا الان سه راهی شرف آباد به یک معضل تبدیل 
شده؟ البته به نظر من این سه راهی معضل نیست بلکه اسم 
در  مدیران  که  اشتباهاتی  از  یکی  گذاشته اند.  معضل  را  آن 
دوره های گذشته داشتند و الان هم برخی از مدیران دارند 
اغراق نمایی  و  دادن  جلوه  برعکس  می کنند،  تکرار  را  همان 
مشکلات ترافیکی شهر است. بدین معنا که چیزی که اصلا 
آن قدر  و  می کنند  معرفی  به عنوان مشکل  را  نیست  مشکل 
درباره اش بزرگ نمایی می کنند که خروجی تصمیمات می شود 
ساخت تقاطع غیرهمسطح 300 میلیارد تومانی در سه راهی 
کمربندی  رینگ  شد،  ساخته  سیدی  پل  وقتی  شرف آباد! 
شمال شرق مقداری آزاد شده و سرعت خودروها افزایش پیدا 
کرده است. بنابراین، در زمان کمتری به سه راهی شرف آباد 
می رسند. از آن طرف، پل کوثر را هم داریم که باز هم سرعت 
حرکت خودروها را بالا برده و سریع تر به سه راهی می رسند. 
تقاطع  دو  این  بین  تقاطع همسطح  تنها  سه راهی شرف آباد 

غیرهمسطح است. 
معلوم است که در چنین شرایطی، صف های طولانی در 
سه راهی تشکیل می شود. حالا عده ای فکر می کنند برای کوتاه 
کردن این صف ها، باید با غیرهمسطح سازی، انتهای بلوار جهاد 
به بلوار قائم در شرف آباد متصل شود اما این اقدام، از لحاظ 
را  سه راهی  شده  حتی  است.  بزرگ تری  اشتباه  شهرسازی، 
مسدود کنیم تا خودروها از پل کوثر و پل انتهای خورشید 
به  مستقیم  را  شرف آباد  اینکه  تا  است  بهتر  کنند  استفاده 
اجتماعی  تبعات  اقدام،  این  کنیم.  متصل  کرمان  شهر  بدنۀ 
و اقتصادی و معضلات زیادی دارد که شهرسازان دربارۀ آن 
بهتر می توانند اظهارنظر کنند. در مجموع، باید بگویم که در 
ترافیک شده  به  و سلیقه ای  نقطه ای  نگاه  دوره های گذشته 
آزادی  و  ملی  باغ  در  غیرهمسطح  تقاطع های  است. ساخت 
تلاش  خیلی  ما  زمان  همان  بود.  فاجعه بار  کرمان  برای  که 
کردیم جلوی این اشتباه را بگیریم ولی متاسفانه نتوانستیم. 
قبلا، آیین نامه طراحی معابر شهری در دنیا خودرو محور بود 
اما ورژن جدید آن بیش تر بر انسان محور بودن شهر تمرکز 
فعالیت های  بیش تر  و  شود  محدود  خودروها  تردد  که  دارد 
اجتماعی در سطح شهر به مردم اختصاص پیدا کنند تا هم 
سلامتی شهروندان و آسایش و آرامش آن ها تامین شود و هم، 
آلودگی های زیست محیطی کم شود. در ایران هم آیین  نامه 
طراحی معابر شهری ۱۲ جلدی جدید بر همین مبنا تهیه 
شده است. حالا ببینید ما در کرمان چطور عمل می کنیم؟ 
کرمان  شهر  برای  آن قدر  باغ ملی  و  آزادی  مثل  پروژه هایی 
فاجعه بار هستند که مطمئن باشید ۲0 تا 30 سال دیگر باید 
روگذر باغ ملی را تخریب و زیرگذر آزادی را مسدود کنیم و 
هر دو را به حالت قبل برگردانیم؛ چون ترافیک به وضعیتی 
می رسد که امکان جمع کردن آن نیست و شهر کاملا قفل 
خواهد شد. بنده به هیچ عنوان موافق پل سازی در مرکز شهر 
نیستم اما برخی پل ها مثل پل در حال ساختِ شهدای خلبان 
یا پل انتهای ابوذر نسبتا خوب بوده اند و حتی پل امیرکبیر 
هم تا حدودی مشکلات را حل کرده است. الان ببینید پل 
امیرکبیر چه قدر از بار ترافیکی بلوار جمهوری را کم کرده و 

مردم دارند از مسیرهای دیگری استفاده می کنند. 
بنابراین، برخی پل ها مفید بود اما برخی دیگر آسیب بزرگی 

به شهر زدند. پل سیدی جریان آزاد حرکت در کمربندی را 
ایجاد کرد؛ البته زیرپل، وضعیت خطرناکی دارد ولی چاره ای 
هم نبود و شهرداری براساس توان مالی که داشته بهتر از این 

نمی توانسته کاری انجام دهد.

ترافیکی  دربارۀ مشکلات  برخی ها  کردن  اغراق  به 
رانندگان  کردید.  یاد  شرف آباد  سه راهی  از  و  اشاره 
معطل  قرمز  چراغ  پشت  سه راهی،  این  در  می گویند 
می شوند؛ در پاسخ، عده ای از آزاد شدن رینگ شهری 
با  که  می گویند  سه راهی  این  از  چراغ قرمز  حذف  و 
در  اینکه صف خودروها  می شود.  محقق  روگذرسازی 

این سه راهی طولانی می شود، طبیعی است؟
تقاطع  دو  بین  همسطح  تقاطع  یک  وقتی  کردم  عرض 
غیرهمسطح )کوثر و سیدی( باشد نتیجه همین می شود. اگر 
مثلا جای پل سیدی یک چهارراه داشتیم وضعیت سه راهی 

شرف آباد این طور نمی شد.

و  سیدی  پل های  احداث  بگویید  می خواهید  یعنی 
کوثر اشتباه بود؟

نه، اشتباه نبود بلکه نیاز هم هست ولی از لحاظ فنی و 
براساس آیین نامه های طراحی معابر شهری، فاصلۀ سه راهی 
شرف آباد تا پل خورشید تامین نمی شود و حالا اگر در این 
سه راهی هم، روگذر بسازیم همان اتفاقی می افتد که روبه روی 
هتل پارس رخ داده است. پل فرهنگیان و در فاصلۀ کوتاهی 
از آن در جادۀ تهران، پل دیگری ساخته شده و می بینیم که 
در این محدوده، نقطۀ حادثه خیزی درست شده و رانندگان 
و  است  پل کم  دو  بین  فاصلۀ  همیشه درگیر هستند چون 
طول تداخلی خودروها تامین نمی شود، در سه راهی شرف آباد 
خواهد  اتفاق  همین  شود،  انجام  غیرهمسطح سازی  اگر  هم 
افتاد. زمانی در شهرداری بودم، پیشنهاد ما برای این سه راهی، 
احداث دو دوربرگردان آن هم به صورت مقطعی بود. اگر قرار 
به ساخت پل دیگری در این محدوده از شهر است، باید پل 
انتهای خیابان ۲4 آذر ساخته شود که در طرح تفصیلی هم 

هست. 
بسیار  تردد  زیاد خیابان،  با وجود عرض  در حال حاضر، 
کمی در انتهای خیابان ۲4 آذر داریم؛ چرا با حجم ترافیکی 
نباید  اینجا کسی  که در خیابان های آن محدوده داریم، در 
تردد کند؟ چون انتهای آن مسدود است. بنابراین، با یک دهم 
هزینۀ ساخت تقاطعی که برای شرف آباد پیشنهاد داده بودند، 
اگر یک تقاطع غیرهمسطح  در انتهای ۲4 آذر ساخته بشود، 
این انسداد برطرف و بسیار تاثیرگذار خواهد بود اما اگر به جای 
بسازیم  غیرهمسطح  شرف آباد  سه راهی  در  آذر،   ۲4 انتهای 
فاجعه رخ می دهد و تقاطع هایی مثل خیرین در جهاد مانند 
چهارراه پمپ بنزین خورشید خواهد شد. تاکید می کنم که 
باید پل انتهای ۲4 آذر را احداث کنیم و سه راهی شرف آباد را 
ببندیم. در طرحی که چند سال قبل برای این سه راهی تهیه 
کردیم )در زمان شهرداری مهندس عالم زاده( گفتیم سه راه 
این  اجرای  اجازۀ  اما  بسازید.  تا دوربرگردان  دو  و  ببندید  را 
از شرکت  رفتند  و  نیست  منطقی  و گفتند  نشد  داده  طرح 
چطور  شرکت،  این  ندارم  کار  که  خواستند  کمک  مشاوری 
حاضرم  که  بگویم  همین جا  کرد؛  مدل سازی  و   آمارگیری 
و جزئیات  محاسبات  ریز  بر سر  این شرکت،  کارشناسان  با 
نتیجه  این  به  که  کردند  محاسبه  چه طور  که  کنم  مناظره 
رسیدند که ساخت دو دوربرگردان در طرح شهرداری منطقی 
این طور  اگر  می کند؛  قفل  ترافیک  بشود،  اجرا  اگر  و  نیست 

است چرا دوربرگردان انتهای خیابان مهدیه در بزرگراه آیت الله 
خامنه ای قفل نمی کند؟ دوربرگردان هایی که برای سه راهی 
شرف آباد طراحی کرده بودیم خیلی ایمن  بود و حتی برای 
بود و هیچ مشکلی  گردش خودروهای سنگین هم مناسب 
نداشت و اگر اجرا می شد، شاید تا ۱0 سال آینده نیاز به کار 
دیگری در سه راهی شرف آباد نبود و تا زمان ساخت پل انتهای 
باشد  داشته  عملکرد  ترافیکی  لحاظ  از  می توانست  آذر   ۲4
ولی متاسفانه عده ای گفتند که نه دوربرگردان، بلکه در این 
سه راهی باید غیرهمسطح سازی صورت بگیرد که خوشبختانه 
فعلا هم اجرای آن منتفی شده است. این چنین تصمیماتی 
می خواستند  که  زمانی  هست  یادم  نیست.  شهر  مناسب 
زیرگذر آزادی را بسازند، به استاندار وقت جناب رزم حسینی 
که بانی اصلی ساخت زیرگذر آزادی است پیشنهاد دادم که 
ببینید  این پروژه،  برای  به جای ۱00 میلیارد تومان هزینه 
چند اتوبوس ۱.5 میلیارد تومانی می توانید برای شهر کرمان 
هوشمند  می توانید  را  شهر  سطح  تقاطع  چند  یا  و  بخرید 
تومان  میلیارد  حدود ۱50  آزادی  زیرگذر  در  کنید؟  سازی 
هزینه شده و هنوز نزدیک به همین میزان پول نیاز است تا 
تملک های خیابان بهمنیار انجام و این محدوده تعریض شود. 
متاسفانه یکی از مشکلات ترافیکی که در کرمان داریم این 
است که پروژه های ترافیکی را بدون تکمیل نهایی افتتاح و آن 
را نیمه کاره رها می کنیم. از ساخت پل سه راه راه آهن )شهید 
بادپا( چند سال گذشته که الان تازه شهرداری دارد زیر آن 
این  مخالف  مشاور  اول  روز  البته،  می کند؟  را جدول گذاری 
بود که زیر این پل دوربرگردان ایجاد شود اما این، پیشنهاد 
تکمیل  حال  در  تازه  سال،  چند  از  بعد  که  بود  شهرداری 
است. متاسفانه مشاورانی که در تهران هستند نه از کرمان 
شناخت کافی دارند و نه در این شهر رانندگی کرده اند و نه از 
فرهنگ ترافیکی مردم خبر دارند، از کارشناسان کرمانی هم 
نظر نمی پرسند و نتیجۀ کارشان می شود طرح هایی عجیب 
و غریب و کذایی و مدیران هم نظر آن ها را قبول می کنند 
را هم داریم در شهر می بینیم. خوشبختانه در  نتیجه اش  و 

سه راهی شرف آباد غیرهمسطح سازی اتفاق نیفتاد.

طرحی که شهرداری در میدان بیرم آباد می خواست 
متوقف شد هم  مردم،  اعتراضات  از  بعد  که  کند  اجرا 
جزو تصمیماتی است که با اغراق نمایی مشکلات گرفته 

می شود؟
بله. متاسفانه یکی دیگر از مشکلات کرمان این است که 
پلیس راهور و شهرداری به جای اینکه به موازات هم حرکت 
کنند، گاهی برعکس عمل کرده که نمونۀ چنین رویکردی 
را در ساخت سرعت کاه های متعدد می توانیم مشاهده کنیم. 
پلیس می گوید فلان نقطه از شهر حادثه خیز است؛ شهرداری 
از پلیس می پرسد: چه کنم؟ پلیس هم می گوید: سرعت کاه 
ایجاد کنید! در حالی که متولی مهندسی ترافیک شهرداری 
است و نباید از پلیس بپرسد چه کنیم؟ بلکه باید برای هر 
کند.  اجرا  و  تهیه  اعلام می کند، طرحی  پلیس  نقطه ای که 
نصب سرعت کاه مگر راه حل مشکل است؟ به نظر من، بیش تر 
میدان  در  مشکل.  حل  تا  است  مسئله  صورت  کردن  پاک 
بیرم آباد هم پلیس گفت که شعاع دور میدان خیلی بزرگ 
است و سرعت خودروها بالاست و باعث ایجاد حوادث ترافیکی 

می شود. 
ما در شهرداری پیشنهاد دادیم در میدان چراغ فرماندهی 
نصب کنید. برای اینکه اهمیت نصب چراغ فرماندهی راهنما 
ساخت  از  قبل  که  می کنم  یادآوری  شوید،  متوجه  بهتر  را 
نتیجه  فرماندهی نصب شد؛  آزادی چراغ  زیرگذر در میدان 
این بود که 70 درصد از طول صف ترافیک از سمت خیابان 
اقبال کم شد. از لحاظ اصول مهندسی ترافیک، اگر بتوانیم 
نتیجۀ  یعنی  را کم کنیم،  ترافیک  از  اقداماتی 30 درصد  با 
خیلی خوب گرفته ایم چون مبنای محاسبات علم احتمالات 
با نصب چراغ  آزادی  میدان  ولی در  دارد  و خطاهایی  است 
راهنما 70 درصد طول صف کم شد و دستاوردی فوق العاده 
با هزینۀ 30 میلیون تومانی که می توانید  بود آن هم  عالی 
این  اما  مقایسه کنید.  را  آن  زیرگذر  میلیارد هزینۀ  با ۱50 
راه حل را کنار گذاشتند و زیرگذری ساختند که علاوه بر اینکه 
فایده ای نداشته، باعث بروز مشکلات دیگری هم شده است. 
راهکار میدان بیرم آباد هم فقط و فقط نصب چراغ فرماندهی 
می توان  است؛  شهری  میدان  یک  اینجا  است.  راهنمایی 
مساحت آن را مقداری کاهش داد و چراغ نصب کرد تا تردد 

در آن کنترل و  با نظم در تردد، مشکل رفع شود.

مهندس علیرضا احمدی کارشناس ترافیک:

مشکلات ترافیکی کرمان را معکوس جلوه می دهند! 
اگردرسهراهیشرفآبادغیرهمسطحبسازیمفاجعهرخمیدهد

راهحلمیدانبیرمآبادفقطنصبچراغراهنمااست

2


